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Aptekarze nie zgadzają się na bezpłatne nocne
dyżury
Gościem programu Karoliny Kowalskiej  Rzecz o prawie był Mariusz Politowicz,
farmaceuta, członek Naczelnej Rady Aptekarskiej.

Obrót pozaapteczny poza
kontrolą - raport
Stowarzyszenie Leki tylko z Apteki wydało
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obszerny raport, pt. „Pozaapteczny obrót lekami OTC, bezpieczeństwo,
ekonomia i oczekiwania pacjentów”. Wnioski z raportu są niepokojące.
Rynek pozaapteczny jest poza kontrolą, a państwo ponosi bardzo
wysokie koszty leczenia przypadków związanych z niewłaściwym
przyjmowaniem leków OTC.

W większości europejskich krajów sprzedaż jakichkolwiek leków poza aptekami, ze
względu na społeczne koszty, jest niemożliwa lub ściśle regulowana. W Polsce
stacje benzynowe, supermarkety, kioski handlują medykamentami bez żadnej
kontroli.

Pozaapteczny rynek sprzedaży leków OTC w praktyce nie jest kontrolowany przez
Państwową Inspekcję Farmaceutyczną. Polskie regulacje prawne dotyczące
sprzedaży leków poza aptekami należą do najbardziej liberalnych w Unii
Europejskiej. Raport ujawnia szokujący wzrost liczby preparatów dostępnych na
rynku pozaaptecznym; w 2009 roku na tym rynku było dostępnych 525
preparatów, a w 2017 roku ta liczba była szacowana na aż 3 tys.

Według analiz firmy PharmaExpert rynek leków OTC stanowi 26 proc. całego
rynku leków w Polsce, co jest najwyższym udziałem spośród wszystkich krajów
unijnych. W kilku kategoriach udział wartościowy jest znacznie większy, np.: w
kategorii preparatów przeciwbólowych poza aptekami sprzedawanych jest około
45 proc. produktów. Polskę negatywnie wyróżnia m.in. brak ograniczenia liczby
opakowań leków lub dawek sprzedawanych poza aptekami, w tym zwłaszcza
niesteroidowych leków przeciwzapalnych oraz paracetamolu.

Pacjenci nabywający leki OTC poza aptekami mają bardzo ograniczony dostęp do
informacji na temat właściwego stosowania i przechowywania produktów
leczniczych. Organy inspekcji farmaceutycznej nie mają wiedzy, czy produkty
lecznicze w obrocie pozaaptecznym są przechowywane prawidłowo, ani czy są
odpowiednio zabezpieczone przed dziećmi. Koszty publicznej ochrony zdrowia
związanej z leczeniem przypadków niewłaściwego stosowania leków kupionych w
obrocie pozaaptecznym są szacowane na minimum 130 mln zł rocznie. Czytaj
więcej na www.medexpress.pl

Pobierz cały raport, kliknij poniżej
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NIA: Zakaz reklamy aptek
chroni interes pacjentów
Po raz kolejny NIA zajmuje się
dementowaniem absurdalnych i
nieprawdziwych zarzutów Konfederacji

Lewiatan oraz Związku Pracodawców Aptecznych Pharma NET, które z
maniakalnym uporem wprowadzają opinię publiczną w błąd sugerując
niesłuszność, niekonstytucyjność a wręcz szkodliwość obowiązującego
zakazu reklamy aptek. W związku z powyższym uprzejmie
przypominamy, iż wspomniany zakaz reklamy w rozumieniu art. 94a ust.
1 Prawa farmaceutycznego został wprowadzony przede wszystkim po to,
aby uniknąć praktyk szkodliwych dla pacjenta, ale także dla budżetu
państwa. Dzisiejsze apele o eliminację tego zakazu pod pozorem troski o
pacjenta, są niczym innym jak próbą przyciągnięcia pacjentów do aptek,

https://www.lekitylkozapteki.pl/uploads/raport.pdf


Ministerstwo Zdrowia
opublikowało projekt
nowej listy leków

Eksperci: krytyczny
poziom
wyszczepialności

sprzedania im wszystkiego, co się da i uzyskania z tego tytułu
dodatkowych przychodów. Jest to kolejna próba doprowadzenia do
sytuacji, w której możliwe będą wyłudzenia pieniędzy budżetu NFZ, na
co samorząd aptekarski kategorycznie nie może się zgodzić.  

Zakaz reklamy ma swoje realne uzasadnienie

Zasadność wprowadzenia ścisłych regulacji w tym zakresie zauważono kilka lat
temu, przy pracach nad ustawą refundacyjną, obowiązującą od 2012 r. W
uzasadnieniu tej ustawy czytamy: „(…) Pacjent nieświadomy mechanizmów
stosowanej „gry” łatwo ulega manipulacji opartej na przeświadczeniu o
atrakcyjności oferty nie zdając sobie sprawy, iż to nie on jest rzeczywistym
beneficjentem tych działań, jest tylko narzędziem. Dotychczas obowiązujące
przepisy umożliwiają podmiotom odpowiedzialnym i podmiotom prowadzącym
obrót hurtowy,  za pośrednictwem swoich lub współpracujących sieci aptek, pod
pozorem troski o dobro pacjenta wyłudzanie z NFZ znacznych kwot, jakie na leki
refundowane wykłada Państwo (…)”.

Nawet złagodzenie tego zakazu, nie mówiąc już o całkowitym jego zniesieniu,
stanowiłoby zachętę dla części podmiotów komercyjnych, szczególnie sieci aptek,
do tworzenia m.in. programów lojalnościowych, w których w zamian za
odpowiednie duże zakupy rozdawane są żelazka, patelnie czy miksery, co
ostatecznie prowadzi do nadmiernej konsumpcji preparatów, w więc w efekcie
szkodzi pacjentowi. Takie praktyki niejednokrotnie miały miejsce w przeszłości.
Przykład? Inicjatywą swego czasu budzącą duże kontrowersje, był program
dostępny w jednej z największych sieci aptek, który – nazywany przez ten podmiot
„Programem Opieki Farmaceutycznej” – okazał się jednak zwykłym programem
lojalnościowym, a więc łamiącym obowiązujące przepisy. Dostrzegł to sąd
administracyjny, który w 2014 r. ostatecznie zakazał jego prowadzenia. Czytaj
więcej na www.nia.org.pl

http://www.nia.org.pl/2018/06/22/nia-zakaz-reklamy-aptek-chroni-interes-pacjentow/


refundowanych
Jest już opublikowany projekt
obwieszczenia ministra zdrowia w
sprawie nowej listy leków
refundowanych. W piątek
wiceminister Marcin Czech
zaprezentował na konferencji
wybrane zmiany wynikające z
nowej listy, która wejdzie w życie
od 1 lipca. Teraz znamy cały
projekt. Dyrektor departamentu
polityki lekowej MZ, Iga Lipska
poinformowała, że  nadal trwają
prace nad programem leczenia
raka piersi i SM. 

O tym, że prace nad listą nie są
zakończone może świadczyć min. fakt,
że np. w zakresie listy z limitami dla
programów w chemioterapii i
programach lekowych jest 205 pozycji,
dokładnie tyle samo ile było w liście
majowej. Tymczasem doszły
np.  Nintedanib i  sofosbuvirum +
velpatasvirum. Jest raczej mało
prawdopodobne, że MZ wykreśli dwa
inne programy. Podobnie było w
poprzedniej liście z przynajmniej
jednym lekiem, który zniknął na etapie
projektu, ale potem się pojawił. Czytaj
więcej na www.politykazdrowotna.com

PROJEKT DO POBRANIA   NA
STRONIE WWW.GOV.PL

coraz bliżej
Nadal wzrasta liczba osób
uchylających się od poddania
dzieci szczepieniom
obowiązkowym. W ciągu ostatnich
czterech lat zwiększyła się ona o
ponad 300 proc.

Zdaniem epidemiologów zbliżamy się
do krytycznego poziomu
wyszczepialności.    Nie osiągamy
rekomendowanego 95-procentowego
poziomu zaszczepienia. Cały czas
utrzymuje się on powyżej 90 proc., ale
jeśli tendencja spadkowa się utrzyma,
zaczną się problemy - informuje
Dziennik Wschodni.

Specjaliści wyjaśniają, że osoby
zaszczepione chronią jeszcze te
niezaszczepione, ale ta ochrona może
wkrótce przestać działać. Możliwy
stanie się wówczas powrót takich
chorób, jak np. polio, czy odra.

Więcej informacji
na www.rynekzdrowia.pl
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Fundacja KOWAL
organizuje warsztaty
IT dla użytkowników
końcowych
Zarząd Fundacji „Krajowa
Organizacja Weryfikacji
Autentyczności Leków” (KOWAL)
informuje, że w dniach 26-27 lipca
br. w Warszawie odbędą się
kolejne warsztaty dla  dostawców
oprogramowana IT dla
użytkowników
końcowych  (aptekarzy oraz
hurtowników). Warsztaty podzielone
są na dwie części:

dla aptek odbędą się we wtorek,
26 lipca

dla hurtowni  odbędą się w
środę, 27 lipca.

Warsztaty są bezpłatne i będą
prowadzone w języku angielskim przez
przedstawiciela firmy Arvato Systems
GmbH, który przedstawi wytyczne
podłączenia systemów operacyjnych
aptek oraz hurtowni do PLMVS. Jest to
kolejny z kilku warsztatów, które
Fundacja KOWAL będzie organizowała
w najbliższych tygodniach/miesiącach.

Chcesz wziąć udział w warsztatach?
Więcej informacji na www.nia.org.pl

Poseł o problemie z
opodatkowaniem sieci
aptecznych
Tomasz Kostuś, poseł Platformy
Obywatelskiej, pyta Minister
Finansów o przyczyny
odprowadzania przez sieci
apteczne tak niewielkich
podatków w porównaniu z ich
dochodami i apeluje o wnikliwą
analizę rynku aptekarskiego w
Polsce.

Na początku maja br. na łamach
publikacji dziennika „Rzeczpospolita”
podano do opinii publicznej informację
o tym, że największe sieci apteczne
odprowadzają wyjątkowo niskie
podatki w stosunku do ich dochodów.

- Zgodnie z treścią artykułu prasowego
osiem największych firm
prowadzących sieci apteczne zapłaciło
za 2016 r. w sumie tylko 7,1 mln zł
podatku CIT. To bardzo niewiele w
porównaniu z osiągniętymi przez nie
przychodami wynoszącymi 9,3 mld zł -
pisze poseł Kostuś. - Co więcej, jak
wynika z analizy „Rzeczpospolitej", w
poprzednich latach przy podobnych
przychodach spółkom tym udawało się
osiągać większe dochody (od których
odprowadzany jest podatek), większe
były też ich zobowiązania wobec
budżetu państwa. Więcej na mgr.farm

http://www.nia.org.pl/2018/06/27/fundacja-kowal-organizuje-warsztaty-it-dla-uzytkownikow-koncowych/
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Nowi profesorowie
farmacji i medycyny
Prezydent Andrzej Duda wręczył
akty nominacyjne 73 nowym
profesorom - wśród nich znalazło
się trzech farmaceutów z
ośrodków akademickich w Łodzi,
Krakowie oraz Poznaniu.

Akty nominacyjne otrzymali: prof. dr
hab. Tomasz Gośliński z Uniwersytetu
Medycznego w Poznaniu, prof. dr hab.
Elżbieta Pękala z Collegium Medicum
Uniwersytetu Jagiellońskiego w
Krakowie oraz   prof. dr hab. Paweł
Szymański z Uniwersytetu

Rada Ministrów
przyjęła projekt
ustawy umożliwiający
uruchomienie
Internetowego Konta
Pacjenta
W ramach regulacji przewidziano
wprowadzenie Internetowego
Konta Pacjenta (IKP) – bezpłatnej
aplikacji internetowej, która
zapewni dostęp do informacji o
świadczeniach zdrowotnych
finansowanych ze środków
publicznych.

„Metoda na RODO” –
sprawdzajmy wiarygodność
firm.

Okręgowe Izby Aptekarskie przestrzegają przed zbyt pochopnym
podejmowaniem decyzji o związaniu się z przedsiębiorcami, którzy
oferują wdrożenie procedur wynikających z rozporządzenia Parlamentu
Europejskiego i Rady UE 2016/679 o ochronie danych osobowych tzw.
RODO.

OIA w Białymstoku sugeruje sprawdzenie wiarygodności, kompetencji,
rekomendacji i doświadczenia we wdrażaniu procedur RODO w dostępnych
rejestrach (CEIDG, KRS) oraz na stronie internetowej firmy przed podjęciem
decyzji o ewentualnym wyborze danej firmy.  Więcej na www.aptekarzpolski.pl

http://www.aptekarzpolski.pl/2018/06/metoda-na-rodo-sprawdzajmy-wiarygodnosc-firm/


Medycznego w Łodzi.

"Gratuluję państwu i niezmiernie
cieszę się, że mogłem wręczyć
nominacje profesorskiej kolejnej
grupie ludzi polskiej nauki. Dziękuję za
to, że dziś są państwo z nami i
osiągnęliście tak niezwykły, najwyższy
poziom, jeżeli chodzi o realizację
kariery naukowej" - podkreślił Andrzej
Duda w wystąpieniu podczas
uroczystości. Więcej
na www.pulsfarmacji.pl

IKP umożliwi pacjentowi m.in.dostęp
do informacji o udzielonych i
planowanych świadczeniach opieki
zdrowotnej (zgromadzonych w
Systemie Informacji Medycznej); w
ramach tego dostępu zaplanowano
m.in. dostęp do informacji o:
receptach refundowanych,
udzielonych świadczeniach, w tym
wysokości środków publicznych
wydatkowanych na ich sfinansowanie,
listach oczekujących na świadczenie,
skierowaniach, zleceniach na wyroby
medyczne oraz złożonych deklaracjach
wyboru   lekarza, pielęgniarki oraz
położnej POZ; ponadto, jeżeli pacjent
zidentyfikuje na liście przypisanych do
niego świadczeń, takie, które nie
zostało mu udzielone, będzie mógł
poinformować o tym NFZ za
pośrednictwem IKP. Czytaj więcej
na www.aptekarzpolski.pl

NIA
ul.Długa 16, 00-238 Warszawa

e- mail: nia@nia.org.pl

tel. (+48 22) 635 92 85; 635 06 70

http://www.nia.org.pl/

Masz uwagi, chcesz zgłosić temat?

iwona.klita@nia.org.pl

Unsubscribe

Szanowni Państwo, informujemy, iż wyjątkowo w okresie wakacyjnym newsletter
Naczelnej Izby Aptekarskiej będzie ukazywał się rzadziej niż dotychczas.
Częstotliwość będzie uzależniona m.in. od liczby odbywających się wydarzeń i
intensywności prac w Parlamencie. 
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